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INLEIDING 

De concept-bestemmingsplannen voor de bebouwing hebben een vernietigende uitwerking op de natuur,
de biodiversiteit en de ecologische waarden van het terrein van het oude landgoed de WA-Hoeve, waar de
natuur altijd gerespecteerd en gekoesterd is. Ook is deze uitbreiding voor het dorp den Dolder funest.
Vanuit dit inzicht presenteren wij, de vrienden van de WA-Hoeve, een alternatief op hoofdlijnen, waarvan
wij hopen, dat de leden van de raad van de gemeente Zeist deze overneemt.

In  juli  2022  hebben  wij  als  Vrienden  de  raadslieden
uitgenodigd voor een rondleiding op het terrein.  Ondanks
de  vakantie  zijn  veel  raadslieden  daarop  in  gegaan.  Dat
hebben wij enorm gewaardeerd. Met eigen ogen hebben zij
kunnen zien wat de plannen behelzen en wat de gevolgen
hiervan zijn.  De opmerking: 
“Het is wel héél erg veel wat er gekapt wordt”, 
hoorden we regelmatig terug, ook van partijen van wie we
het niet meteen verwachtten. 

DE TREIN RIJDT DOOR, MAAR WEL OP HET VERKEERDE SPOOR.

De huidige plannen zijn jaren geleden bedacht, maar zijn compleet achterhaald. Er komt een klimaatramp
op ons af, de natuur staat op omvallen, zelfs drinkwater is niet meer gegarandeerd.
Zowel kabinet als provincie worden gedwongen rigoureuze maatregelen te nemen, de gemeente Zeist gaat
echter  onverstoorbaar door op de jaren geleden ingeslagen weg en claimt,  dat  er  voor deze concept-
bestemmingsplannen groot draagvlak is onder de bevolking. Wij bestrijden dat. Die claim is volledig ten
onrechte. 

In de conceptplannen zijn zowel het aantal te bouwen woningen als het aantal te kappen bomen niet of
nauwelijks begrensd. Met 400, 500, steeds meer en meer woningen is de balans van wat natuur of dorp
aankan volstrekt zoek. Met het kappen van zo’n 3500 tot 5000 bomen/groen zal de natuurvernietiging
enorm zijn.  Niet  alleen zal  het ecosysteem op de WA Hoeve zelf  verdwijnen,  maar ook delen van het
omringende beschermde NNN gebied. Dit netwerk, dat moet garanderen dat de belangrijke longen voor de
randstad overeind blijven, wordt ipv behouden of verbeterd,  juist versnipperd en kwetsbaar gemaakt.
Bovendien  zal  de  bebouwing  de  bevolkingstoename  (25%)  het  dorp  den  Dolder  tot  in  zijn  vezels
veranderen, hetgeen verre van wenselijk is. 

Ons  voorstel  gaan  uit  van  de  aanwezige  natuurwaarden  van  het  gebied,  die  deze  beschermen  en
versterken.  Ja er moet er gebouwd worden. Maar niet op een manier waarbij winstmaximalisatie leidend is
en daarmee een heel bijzonder natuurlijk erfgoed met één enkele pennestrek vernietigd wordt.  Die tijd
hebben we gehad. In Nederland zijn tal van initiatieven en gemeentelijke voorbeelden van herontwikkeling
die wel ecologisch verantwoord zijn, bossen beschermen en de natuurwaarden als basis hebben.  Zo uniek
zijn onze alternatieve ideeën niet. 
 
BESTE GEMEENTE, DENK AAN DE VOLGENDE GENERATIE, HEB DE MOED OM HET TIJ TE KEREN
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STOP DE BOSKAP OP DE WA HOEVE

Bram van der Ende, Maria van den Boer

HUIDIGE CONCEPTPLANNEN NIET
TOEKOMSTBESTENDIG

       Wij vragen de raad met klem onderstaande punten mee te nemen in hun oordeel

1. De concept bestemmingsplannen HMA, NOV en ZO zijn niet te beoordelen, zonder een concept
bestemmingsplan over de zorgkern. De consequenties voor de natuur, klimaat en de druk op het
dorp  den  Dolder  zijn  met  alleen  deelplannen  niet  te  overzien.  Er  is  in  dat  geval  sprake  van
bestuurlijke onzorgvuldigheid. De plannen dienen integraal te worden aangeleverd, inclusief  de
zorgkern. 

2. De huidige concept-bestemmingsplannen zijn gebaseerd op de gebiedsvisie van 2017 en waren al
bij de ontwikkeling zéér omstreden. Er werd vooral ingestoken op wonen. Natuur en klimaat deden
nauwelijks  mee.  Ook  bij  de  samenstelling  van  de  planbegeleidingsgroep  keek  de  gemeente
onvoldoende naar het natuur/klimaatbelang. Nu 7 Jaar later de situatie compleet veranderd is door
de klimaatcrisis, de stikstofcrisis, de natuurcrisis blijken de plannen niet toekomstbestendig en zijn
de plannen volledig achterhaald. Er is een urgente noodzaak om ze fundamenteel te herzien.

3. Zo zijn de natuurwaarden niet meegenomen; er is
géén nulmeting of objectieve MER;  NNN netwerk
wordt versnipperd: Wildroutes zijn veel te smal; De
heidevelden zullen voor de natuur verloren zijn of
zwaar beschadigd; Het ecoduct dat miljoenen gekost
heeft zal zijn functie verliezen; Er worden geen
grenzen gesteld aan ondernemen, horeca, beweging,
geluid en licht; De infrastructuur is verre van autoluw; De
mate van natuurinclusief bouwen is onvoldoende; Er is
geen klimaatadaptatie; De stikstof- berekening is niet
up-to-date;  de water problemen zijn veel groter dan
gedacht, de compensatie is onvoldoende etc.          
Zeldzame Andoornbij, WA Hoeve, @ José Bleeker 

4. Bij  de bepaling van de gebiedsvisie werd er geen maximum gesteld aan het aantal woningen tot
frustratie  van  velen.   Worden het  er  200--500-  nog  meer?  Wordt  er  in  de  hoogte  gebouwd?
Afgezien van het feit dat de bouwbehoefte in de gemeente Zeist  lang niet zo groot is haalt de
verwachte bevolkingstoename van 25% het dorp den Dolder compleet overhoop. In plaats van
aantallen woningen werd vastgelegd dat de opbrengst voor Altrecht 15 miljoen euro zou  moeten
zijn. De berekeningen zijn echter onbekend. Wij zijn op deze manier als burger overgeleverd aan de
markt en verzoeken de raad met klem om de financiële gegevens te controleren en openbaar te
maken. 

5. Ontbossing is de kern van het probleem. Zonder bos is er geen ecosysteem, gaat het klimaat eraan
en nemen droogte, ziekten en extremen toe. Naar verhouding kapt Nederland méér dan Brazilië en
zal  mede  daardoor  het  klimaatdoel  voor 2030 niet  halen.  Waar  Den Haag rigoureuze  plannen
maakt (stikstof omlaag, natuur moet behouden, hersteld en uitgebreid, óók t.a.v. de NNN gebieden
op de Heuvelrug) en provincie Utrecht  het roer heeft omgegooid (Voor 2040 moet er 1500 hectare
bos bij, oude bossen moeten beschermd en klimaat adaptief gemaakt) gaat de gemeente Zeist door
op de oude weg: ontbossen! Wij schatten in dat op de WA inclusief de zorgkern minstens 10 Ha bos
gekapt wordt. Dat zijn zo’n 3500-5000 bomen/groen. Daarnaast is er kans reëel dat door bebouwen

3



een deel van de overgebleven bomen het niet overleven. Door het kappen komt extra CO2 vrij uit
de bodem. Met bouwen, wonen en verkeer zal de uitstoot toenemen, maar zijn er geen bomen
meer om de effecten op te vangen. Daarbij  blijken compensatiemaatregelen verre van effectief.;
jonge bomen nemen nauwelijks CO2 op; het duurt 60 tot 100 jaar voordat het bos hersteld is; door
de  toenemende  droogte  overleven  juist  de  iele  boompjes  niet;  Gemeenten  controleren  de
compensatieplicht nauwelijks.

Wij presenteren u daarom een alternatief in hoofdlijnen.  Wat wij nodig hebben, zijn politici die het
overzicht bewaren, die durven denken in de lange termijn en zich focussen op een leefbare toekomst
voor iedereen.

Dan nu onze voorstellen met als motto:

STOP DE BOSKAP OP HET TERREIN VAN 
DE WA-HOEVE.

Uitgangspunten: 

1. Schrappen van de huidige ontwerp-bestemmingsplannen voor het terrein van de WA-Hoeve.
2. Anticiperen op natuur en klimaatcrisis, meewerken aan behalen van klimaatdoelen.
3. Bijdragen aan de bescherming van het landelijk belangrijke NNN netwerk door het voorkomen van 

verdere versnippering en het optimaliseren van de bufferzone voor het omringende NNN netwerk, 
in plaats van deze te beschadigen of te vernietigen.

4. Ontwerpen van een integrale visie voor het hele gebied, gebaseerd op natuurwaarden.

5. Behouden van bos/groen: Bossen geven
Luchtzuivering, waterzuivering, waterberging,
bodemvruchtbaarheid, koelte, biodiversiteit,
beschermt  tegen droogte, hitte, watertekort,
extremen, ziekte etc. Een ouder bos zoals dit
houdt 105 ton CO2 vast per Ha (150 ton CO2
per 10HA). In Nederland sterven nu al jaarlijks
12000-24000 mensen vervroegd aan
luchtwegaandoeningen. Kappen van bos is
kapitaalvernietiging en dweilen met de kraan
open als het aantal bomen vanuit de
bosstrategie juist moet toenemen.                     

Op de nominatie om gekapt te worden

6. Aanvullen van kennishiaten op gebied van de aanwezige soorten en samenhangende ecosystemen 
moeten worden aangevuld.                        

Maak gebruik van de inventarisaties door de 
KNNV (Koninklijke Nederlandse Natuurhistorische 
Vereniging), zoek medewerking bij universiteiten, 
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databanken van NDDF en Waarneming.nl. Vrienden van de WA Hoeve zal er graag aan meewerken 
en neemt al initiatieven in die richting.

7. Ontwerpen in balans: Niet alles kan overal, is niet voor niets de titel van het stikstofrapport van 
Remkes in 2020.  Alles hangt met elkaar samen. Teveel aan de ene kant (woningen en 
infrastructuur) leidt tot disbalans en verlies aan de andere kant (natuur). 500 Woningen is totale 
disbalans. In balans bouwen betekent beperkt bouwen. 

8. Al in 2005 wordt er in de Cultuurhistorische Effectrapportage gewezen op belang van 
natuurontwikkeling en beperken van bouw. In de kader gebiedsvisie 2015 spreekt men van 
realisatie van groter aaneengesloten natuur en bosgebied, toename van ecologische kwaliteit,  
robuuste groene corridors en een groene buffer tussen Reinaerde en Altrecht (waar nu 12 villa’s 
zijn gepland).

9.  In balans ontwerpen betekent
Beperkt bouwen betekent bos en groen
behouden.
Alleen herbouwen in de zorgkern zodat de
omringende natuur behouden blijft en zelfs
versterkt kan worden. Versnippering van het
NNN gebied is niet meer aan de orde. 

10. Bouwen in de zorgkern betekent niet meer bouwen dan financieel nodig voor Altrecht om het 
terrein te verlaten. 15 miljoen berekenen

11.  De zorgkern is 12,7 Ha. In een landelijk gebied gaat het om: 12 woningen per ha, tot een dorpskern
20 woningen per ha. Als het gaat om een mix van landelijk en dorps  komen wij op maximaal 180 
wooneenheden in totaal. NOV, ZOV en de onnodige villa’s boven HMA en Sylvia Borin komen te 
vervallen. In de HMA kunnen dan 50 eenheden voor wonen geschikt worden gemaakt. 

12. Als de zorgkern wordt herbouwd, is de extra auto-aansluiting naar Den Dolder niet meer nodig en 
wordt ook daar de natuur behouden. Breek het Deltahuis af zoals voorgenomen  en versterk de 
daar al aanwezige bijzondere biodiversiteit. Verbeter de fietstoegang. Breng stoplichten aan bij de 
hoofdingang N238 voor de verkeersveiligheid. Dat de toekomstige omleiding i.v.m. sluiten van het 
spoor ten goede komen (afremmen van snelheid) en een hoop kosten besparen.

13. Voor de bebouwing aansluiten bij de inzichten van ‘regeneratief ontwerpen en bouwen’ van de 
Bond van Nederlandse Architecten 
Regeneratief bouwen gaat verder waar duurzaam bouwen stopt. Waar duurzaam bouwen streeft 
naar minder milieu impact, levert regeneratief bouwen een verbetering van onze leefomgeving. Zo 
kan een duurzaam gebouw bijvoorbeeld minder CO2 uitstoten, terwijl een regeneratief gebouw zelfs
CO2 opslaat

De criteria:
 Samenwerking met ecologen en biologen vanuit een integrale aanpak.
 klimaatadaptief, circulair, energieneutraal bouwen en halveren van het 

grondstoffengebruik vergeleken met de gebruikelijke bouw.
 Bouwen  volgens de wetten van de biofilie: bouw met hout en/of biobased 

materiaal, duurzaam, inclusief, betaalbaar, sociaal, groen en gezond.
 De mens onderdeel van het ecosysteem maken, versterken van  de ecologische 

waarden en de biodiversiteit.
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 Draag zorg voor voldoende natuurlijke stapstenen vanuit ecoduct, Utrechts 
Landschap gebied om de verbindingen met NNN gebieden zo groot mogelijk te 
maken.

 Behoudt de jaagpaden voor de roofvogels, vermijdt verstening, beperk 
parkeerplaatsen en maak alle wegen autoluw. 

 Behoud stilte, beperk licht en geluid, toegang na zonsondergang.

14. Ook bij de HMA geluid en licht beperken. Stel eisen aan de horeca die zich daar wil vestigen. Niet in 
de avonduren! Geef ruimte aan kleine, duurzame en ecologische initiatieven. Geef ruim baan aan 
de bijzondere historie, de eeuwlange inspiratie voor een betere wereld en behoud het monument. 

15. Voor aanvullende bouwlocaties zijn De Engh (100 woningen) en het terrein van de Remiafabriek  
(200 woningen) geschikt. Een fabriek als deze past niet in het dorp. De overlast van vrachtwagens is
nu al enorm, leidt tot files midden in het dorp en zal na het sluiten van het spoor de N238 totaal 
ontregelen.  

16. Voor de voorbereiding, de ontwikkeling en de uitvoering van dit alternatieve plan is een 
participatief model uitermate geschikt, waarin niet primair vastgoedvertegenwoordigers betrokken 
worden maar juist omwonenden, betrokken burgers die de natuur van de WA-Hoeve en de 
toekomst van onze kinderen  ter harte gaat. Waarbij Altrecht, gemeente en inwoners elkaar 
kunnen inspireren.

Dit plan wordt ondersteund door:
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